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بانك ها قدرت سلطنت شان را 
از كجا آورده اند؟!

در حالي كه حجم نقدينگي كل اقتصاد ايران به مرز هزار و 400 هزار 
ميليارد تومان رس��يده اس��ت، پايه پولي يا پول پرقدرتي كه تقريباً 
اختياردارش بانك مركزي است حدود 200هزار ميليارد تومان است 
و الباقي حجم نقدينگي يعني هزار و 200 ه��زار ميليارد تومان نيز 
وكالتش در اختيار بانك ها و مؤسسات اعتباري غيربانكي است، رقم 
مذكور س��رمايه بانك ها حدود 70هزار ميليارد تومان و هزار و 130 

هزار ميليارد تومان الباقي سپرده و امانات مردمي است. 
براي درك بهتر آنچه به اختصار گفته شد، بگذاريد مثالي بزنيم: دارايي 
در اختيار بنگاهي مانند بانك بعد از آنكه بدهي ها و تعهداتش پرداخت 
شد، سرمايه س��هامدار يا سهاداران مي باش��د. بايد توجه داشت كه 
بانك ها با مجموع سرمايه اي حدود 70هزار ميليارد تومان كه متعلق 
به سهامداران اس��ت، منابعي بالغ بر هزارهزار ميليارد تومان كه در 
واقع متعلق به مشتريانشان است و يك تعهد و بدهي به شمار مي آيد 
را وكالت و مديري��ت مي كنند. در اين بين باي��د مراقب بود بانك ها 
صورت آرايي نكنند، چون اگر اين كار در اثر مماشات يا كوتاهي ناظر 
)بانك مرك��زي و نهادهاي نظارتي( صورت بگي��رد و امكان دارد در 
صورت ورشكستگي بانك دارايي هاي بانك كفاف بدهي ها را ندهد. 

از آنجا كه سرمايه بانك ها نسبت به تعهداتشان بسيار اندك است در 
ايران نياز به نظارت شديد چندين دس��تگاه نظارتي به شبكه بانكي 
اعم از بانك مركزي، سازمان حسابرسي، سازمان بازرسي كل كشور، 
مؤسسات رتبه بندي، اعمال استانداردهاي حسابداري، مقررات مالي 
بين المللي و از همه مهم تر شفافيت عمومي و گزارش دهي مستمر 
داريم و چون بانك مركزي هم منابع اندكي دارد، منابع بانك مركزي 
ياراي پرداخت تعهدات و بدهي  بانك هايي كه به آنها مجوز داده است 
را ندارد و خود بانك مركزي هم بايد مورد نظارت شديد و شفافيت به 

اولي درجه قرار گيرد. 
پايه پولي يا پول پرقدرت اكنون حدود 200هزارميليارد تومان است 
و بانك مركزي به دليل ضعف نظارت شايد ديگر قدرت رويارويي با 
برخي از بانك هاي بزرگ را نداشته باشد، زيرا حدود هزار و 200 هزار 
ميليارد تومان از حجم نقدينگي در محلي غي��ر از بانك مركزي در 

شبكه بانك ها و مؤسسات اعتباري غيربانكي گردش دارد. 
ش��ايد بانك مركزي ديگر نتواند جلوي حجم نقدينگي را در بخش 
پولي بگيرد، زيرا تركيب رش��د حجم نقدينگي به ش��كلي درآمده 
اس��ت كه در بانك ها و مؤسس��ات اعتباري غيربانكي قدرت خريد 
توليد مي شود. بدون آنكه واقعاً كسي بداند قدرت خريد ايجاد شده 
يا نقدينگي خلق شده صاحب پش��توانه و منطق و توجيه اقتصادي 

هست يا نيست. 
موارد ذكر شده در رابطه با انتشار پول در كش��ور چه از ناحيه بانك 
مركزي )پول پرقدرت( و چه از ناحيه بانك ها و مؤسس��ات اعتباري 
غيربانكي )خلق نقدينگ��ي از محل ضريب فزاين��ده پولي( تمامي 
معادلات را در ساير بخش هاي اقتصادي ايران به هم مي ريزد و ضعف 
سياست هاي پولي در ايران بسيار براي اقتصاد مضر است كه مظهر آن 
را در كاهش ارزش پول ملي مي توان ديد، در شرايطي كه قدرت خريد 
پول در اقتصاد با اين رفتارهاي بانك مركزي، بانك ها و مؤسس��ات 
اعتباري غيربانكي پيوس��ته تحليل مي رود، تصور كنيد افرادي كه 
امكان رشد درآمد براي آنها وجود ندارد يا دسترسي به درآمدي در 

جامعه ندارند چه فشاري را متحمل مي شوند. 
براي درك بهتر يارانه 45هزارتوماني سال 89 هم اكنون كه در سال 
96قرار داريم، قدرت خريد با تغيير ارقام تمامي كالاها در اقتصاد به 
رقم 7هزار تومان نزول يافته كه اين امر يكي از آثار اعمال سياست هاي 

ناعادلانه در بخش پولي كشور است. 
در نهايت بايد نتيجه گرفت، تصميماتي چون معافيت بانك مركزي 
از حسابرسي عملياتي كه اين معافيت از سوي دولت به بانك مركزي 
هديه شده است، يك اشتباه استراتژيك براي شفافيت بخش پولي 
كشور و نجات از دور باطل كل ش��بكه بانكي كه در آن گير كرده به 
شمار مي رود، زيرا بانك مركزي از رشد سپرده گيري بانك ها سهمي 
را تحت عنوان ذخيره قانوني دارد، بانك ها بايد بخشي از سپرده هاي 
خود را نزد بانك مركزي به امانت بگذارند و اين س��هم سالانه شايد 

چيزي حدود 140هزار ميليارد تومان برآورد شود.
 حال تصور كنيد س��ود سالانه رقم مذكور در س��ال مي تواند بالغ بر 
30تا 40هزار ميليارد تومان باشد كه با كل يارانه نقدي پرداختي در 

يك سال برابر است. 
لازم به توضيح اس��ت پيش از اين برخي نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي اخباري را هم در رابطه با سپرده گذاري بانك مركزي در برخي 
از مؤسسات مشكل دار با نرخ سودهاي بالا عنوان كردند كه سكوت در 

رابطه با تأييد يا تكذيب اين شائبه قابل تأمل است. 
افكار عمومي اطلاع چنداني از آنچه در مراجع حساسي چون بانك 
مركزي مي گذرد، ندارند كه اين امر مشمول بخش هايي چون سازمان 
بورس اوراق بهادار و بيمه مركزي، صندوق توسعه ملي و بسياري از 

بخش هاي پولي و مالي مي شود. 
در حالي كه حجم پايه پولي در ابتداي دولت يازدهم در مرز 90 هزار 
ميليارد تومان بود )منتقدان حدود 45هزار ميليارد تومان آن را مولود 
مسكن مهر مي دانستند(، طبق گزارش هاي پولي شهريورماه 96 اين 
نماگر از 196هزار ميليارد تومان عبور كرده اس��ت، بدين ترتيب در 
دولت های يازدهم و دوازدهم ب��دون اينكه طرح مهم و بزرگي چون 
مسكن مهر به اجرا دربيايد، بيش از 100هزار ميلياردتومان به پايه 
پولي كشور افزوده شد و به نظر مي رس��د هم كنترل پايه پولي و هم 
كنترل ضريب فزاينده پولي و در كل حجم نقدينگي از دست دولت و 

بانك مركزي ديگر خارج شده است. 
تبلور هزينه عدم شفافيت در ساختار پولي كشور را به وضوح مي توان 
امروز در بخ��ش دارايي هاي س��مي بانك ها، ش��مار قابل ملاحظه 
مالباخت��گان برخي از مؤسس��ات، غيرقابل درك ب��ودن وضعيت و 
صورت هاي مالي بانك ها ب��راي بانك هاي خارج��ي، بنگاهداري و 
گروه هاي مالي امپراتورگونه بانك ها، ضعف ش��بكه بانكي در توزيع 
عادلانه تس��هيلات بين اش��خاص حقيقي و حقوق��ي جامعه ايران، 
ش��ايعات مربوط به لابي بزرگ ترين بدهكاران بانك ه��ا در تعيين 
مديران اثرگذار بانكي، رش��د ش��ديد حجم نقدينگ��ي از محل پول 
پرقدرت و ضريب فزاينده پولي، مطالبات معوق سنگين بانك ها كه با 
تغيير سرفصل هاي سررسيد گذشته، معوق و مشكوك الوصول رقم 

حقيقي آن كم نمايي مي شود و... ديد. 
وضعيت آشفته بخش پولي و مالي اقتصاد ايران شرايطي را پديد آورده 
كه بخش حقيقي اقتصاد يعني توليد اسير دست  بخش غيرحقيقي 
اقتصاد شده است. بخشي كه بايد پشتيبان بخش  هاي توليدي اقتصاد 
ايران باشد، امروز توليد را در وسط ميدان نبرد با كالاهاي وارداتي و 

خارجي تنها گذاشته است. 

در حالي كه به رغم ثبات يارانه  نقدي پرداختي 
به م�ردم، بهاي حامل ه�اي انرژي و بس�ياري 
از كالاه�ا در اقتصاد به ش�كل قابل ملاحظه اي 
افزاي�ش يافت�ه اس�ت  و مي�زان افزاي�ش 
حقوق هاي سالانه برابر شده با چند كيلو ميوه، 
دولت قص�د دارد قيم�ت نان و بخش�ي ديگر 
از كالاه�اي احتم�الاً مرتبط با م�واد غذايي را 
افزاي�ش ده�د. در همين ارتب�اط نايب رئيس 
كميس�يون ش�وراها و امور داخلي مجلس در 
واكنش به گراني قيمت نان گفت: افزايش قيمت 
ن�ان اجحافي ب�زرگ در حق مردم اس�ت. اين 
موض�وع را از وزي�ر اقتصاد در مجلس س�ؤال 
كرديم، ايشان در صحن علني پاسخگو نبود و 
وعده جلسه محرمانه را در شوراي اقتصاد داد. 
به گزارش »جوان« به گفته صاحبنظران، مجلس 
دهم را مي توان كم جس��ارت، س��يال و غيرقابل 
پيش بيني توصيف كرد. نمايندگان خانه ملت ديگر 
نسبت به مشكلات اقتصادي مردم و به ويژه رشد 
فقر در جامعه حساسيت خاصي ندارند و در مقابل 
افزايش قيمت ها دولت را مورد بازخواس��ت قرار 
نمي دهند، حتي برخي كميسيون هاي تخصصي 
مانند كشاورزي، صنايع و حتي اقتصادي از طريق 
رس��انه ها در جريان افزايش قيمت قرار مي گيرند 
و هيچ گونه اطلاعي از تشديد هزينه ها در جامعه 
ندارند. اين روند در دو س��ال گذشته درخصوص 
افزايش قيمت موادمصرفي و ض��روري به كرات 
تكرار شده و هيچ يك از نمايندگان در خانه ملت 
نسبت به اين گراني ها واكنش نشان نداده است، در 
حالي كه در دوره هاي گذشته نمايندگان مجلس 
حساسيت بيشتري نسبت به افزايش قيمت كالا و 
خدمات داش��تند و دلايل گراني قيمت ها را مورد 
بررسي قرار مي دادند اما ديگر از آن سؤال و جواب ها 

خبري نيست. 
 هفته گذش��ته بود ك��ه گران��ي 15درصدي نان 
رسانه اي شد، كارشناسان بسياري در دفاع از حقوق 
مصرف كنندگان، نسبت به اين گراني در شرايط 
ثبات بازار و عدم افزايش قيمت آرد واكنش نشان 
دادند اما هيچ كدام از نمايندگان در كميسيون هاي 

اقتصادي، كشاورزي و صنايع نسبت به اين گراني 
قيمت ها واكنشي نشان ندادند و در مقابل پرسش 

رسانه ها سكوت كردند.
 اما روز گذشته، امير خجسته نايب رئيس كميسيون 
ش��وراها و امور داخلي مجلس شوراي اسلامي در 
گفت وگو با تسنيم، در واكنش به افزايش قيمت نان 
اظهار كرد: چرا قيمت نان 15درصد بالا رفته است 

و از اين طريق فشار بر مردم وارد مي كنيم؟
وي با بيان اينكه افزايش قيمت نان اجحافي بزرگ 
در حق مردم است، افزود: افزايش قيمت ها در كشور 
به صورت خزنده در حال حركت اس��ت و مردم را 
خرد مي كند. آيا وزير اقتصاد و س��اير مس��ئولان 

اقتصادي كشور متوجه اين امر نيستند؟
نايب رئيس كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: به مردم چه داده ايم؟ 
درآمدهاي مردم كم است و قشر ضعيف در حال 
تحمل فشار در جامعه هستند، با اين كارها در حق 
مردم ظلم مي كنيم. اين موض��وع را بنده از وزير 
اقتصاد در مجلس سؤال كردم اما ايشان در صحن 
علني پاس��خگو نبود و وعده جلسه محرمانه را در 

شوراي اقتصاد داد. 
نماينده مردم هم��دان در مجلس ب��ا بيان اينكه 
نوس��انات و افزايش نرخ ارز تأثير بدي بر معيشت 
م��ردم دارد و بايد بودجه دولت م��ورد اصلاحات 
اساس��ي قرار گيرد،گفت: ما قب��ول نداريم دولت 
بخواهد اين موارد را به صورت محرمانه در مجلس 

مورد بررسي و توجه قرار دهد. 
وي افزود: وزير اقتصاد قصد دارد هفته آينده درباره 
موضوع گراني ها و نوسانات نرخ ارز به كميسيون 
اقتصادي مجلس بيايد و پاسخگو باشد. در صورتي 
كه به نتيجه نرس��يم وي را در مجلس استيضاح 
مي كنيم. نايب رئيس كميسيون ش��وراها و امور 
داخلي مجلس شوراي اسلامي اضافه كرد: وقتي 
كه نمي توانيم براي مردم درآمدي مناس��ب و كار 
ايجاد كنيم، چرا اينگونه گراني ها را ايجاد و حتي 
نان مردم را نيز گران مي كنيم؟خجس��ته تأكيد 
كرد: به طور قطع اگر وزير اقتصاد نتواند راهكارهاي 
مناسبي ارائه كند، وي را استيضاح خواهيم كرد. 

وي تأكيد كرد: دولت بايد يارانه ن��ان را از محلي 
پرداخت كند و مردم را تحت فشار قرار ندهد تا آنها 

حداقل بتوانند نان بخورند. 
نماينده م��ردم همدان در مجل��س تصريح كرد: 
افزايش قيمت نان شايد براي افراد متمول جامعه 
مش��كلي ايجاد نكند اما قشر ضعيف و مستضعف 
جامعه را با مش��كل مواجه كرده و اين كار ظلم به 

مردم است. 
نايب رئيس كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس 
شوراي اسلامي در پايان صحبت هاي خود تأكيد 
كرد: حتماً موضوع گراني نان را در مجلس به صورت 
جدي دنبال خواهيم كرد. اميد مي رود طي روزهاي 
آينده نمايندگان در خانه مل��ت از وزراي مربوطه 

سؤال و افزايش قيمت نان را منتفي كنند. 
 منشأ بي خبري مديران دولتي از فقر مردم 

چيست؟
افزايش قيمت ن��ان در برنامه ريزي و چراغ س��بز 
دولت دوازدهم براي آزاد س��ازي گروهي از كالاها 
نشان از بي خبري دولت از كسري بودجه ميليون ها 
خانوار ايراني دارد، اين در حالي است كه به فرض 
بهره من��دي خانواره��ا از حداقل دس��تمزد يك 
ميليون توماني در سال كه در مجموع12ميليون 
تومان مي شود، متوسط هزينه سه قلم خوراكي و 
آشاميدني و مسكن، آب، برق، گاز و ساير سوخت ها 
و همچنين حمل و نقل براي خانوار شهري در سال 
95 از سوي بانك مركزي حدود30ميليون تومان 
اعلام شده كه نشانگر كس��ري بودجه بسياري از 

خانوارهاي ايراني است. 
فاصله طبقاتي موجود در كشور نيازي به توصيف 
ندارد اما بايد ديد منش��أ بي خبري دولتمردان و 
سياستگذاران و تصميم گيران از بودجه دهك هاي 
مختلف جامعه كجاست كه به يكباره مي خواهند 
پاي خ��ود را روي گاز آزاد س��ازي قيمت برخي از 
كالاهاي مورد نياز بگذارند، بي شك اين بي خبري 
ب��ا فيش هاي نجوم��ي و تس��هيلات نجومي تر از 
فيش هاي برخ��ورداري از رانت ه��اي اطلاعاتي 
پولساز از بازارها، بانك، ارز طلا، سهام، صادرات و 

واردات و... بي ارتباط نيست. 

 يارانه نقدي 
تنها درآمد برخي از خانوارهاست

آزاد س��ازي بهاي نان ق��وت لايموت بس��ياري از 
خانوارهاي فاقد درآمد يا تنها برخ��وردار از يارانه 
نقدي 45ه��زار و 500توماني، حتي بس��ياري از 
خانواره��اي دهك هاي پايين را تحت فش��ار قرار 
مي دهد و اين سؤال را در ذهن متبادر مي كند كه 
پشت پرده صدور مجوزهاي مكرر افزايش قيمت چه 
اسرار مگويي خوابيده است كه آزاد سازي قيمت ها 
به جان بخش خوراكي ها و آشاميدني افتاده است 
كه بي ترديد معاون اول رئيس جمهور، وزير صنعت، 
اقتصاد و رئيس سازمان برنامه و بودجه بايد به اين 

سؤال پاسخ دهند. 
 اختلاف 115ميليون توماني 

بين هزينه سالانه دهك های اول و دهم
در نابرابري درآمدي و ضعف نظام تأمين اجتماعي 
و عدالت رفاهي بين طبقات مختلف جامعه همين 
بس كه براس��اس گزارش هاي بانك مركزي جمع 
كل هزين��ه ناخالص ده��ك اول خانوار ش��هري 
)ضعيف تري��ن دهك درآم��دي كش��ور( حدود 
8ميليون و 600هزار تومان در س��ال بوده و جمع 
كل هزين��ه ناخالص دهك ده��م )ثروتمند ترين 
دهك درآمدي كشور( بيش از 123ميليون تومان 
در سال بوده است. حال اگر چه بعد خانوار ضعيف 
2/70 و بعد خانوار ثروتمند شهري 3/51 است اما 
فاصله 115ميليون توماني در هزينه ضعيف ترين و 
ثروتمند ترين دهك خانوار شهري به خوبي نشان 
مي دهد بسياري از خانوارها از نظر بودجه اي تحت 

فشار هستند. 
اخبار ميداني بيانگر آن اس��ت كه در كشور يارانه 
نقدي 45ه��زار و 500 توماني تنه��ا منبع درآمد 
بس��ياري از خانوار هاست و بس��ياري از خانوارها 
با مش��كل بيكاري دس��ت و پنجه نرم مي كنند و 
حتي خانوارهايي هم كه داراي يك فرد ش��اغل با 
حداقل درآمد در مرز يك ميليون تومان هستند به 
سختي روزگار خود را به سر مي كنند، در اين ميان 
سياستگذاران و تصميم گيران دولتي بايد در حوزه 
آزاد س��ازي قيمت ها و اعمال سياست هاي پولي 
غلط در كشور به جد تجديدنظر كنند زيرا تبعات 
اجتماعي تصميمات غل��ط اقتصادي در جامعه به 

وضوح قابل رؤيت است. 
  جري�ان مقاب�ل آزاد س�ازي قيمت ه�ا 

كجاست؟
اقتصاددان��ان مدافع بازار آزاد كه ص��داي آنها را از 
رسانه هاي اقتصادي سريالي شان مي شنويم، فقط 
از آزاد س��ازي قيمت ها مي گوين��د و از آثار تبعات 
اجتماعي و سياسي اين آزاد س��ازي ها بي خبرند. 
بررسي شاخص قيمت نشان مي دهد اقتصاددانان 
طرفدار بازار آزاد و آزادسازي قيمت ها همواره در ميز 
تصميم گيري اقتصادي حرف خود را روي كرسي 
نش��انده اند و  اي كاش احزابي هم در كشور وجود 
داشتند كه از توسعه نظام تأمين اجتماعي و حمايت 
سيستماتيك از توسعه رفاه طبقات پايين درآمدي و 

فاقد درآمد جامعه سخن به ميان مي آوردند. 
در هيچ جاي دنيا سياستگذاري نداريم كه نسبت 
به تصميماتي ك��ه تصميم متفاوتي روي اقش��ار 
مختلف درآمدي جامعه مي گذارد، اولاً پاس��خگو 
نباشد و سپس برايش مهم نباشد از نظر اجتماعي 
چه اتفاقاتي در پس سياستگذاري هاي اقتصادي 
مي افتد. توس��عه فقر و نابراب��ري و فاصله طبقاتي 
و طلاق و حاشيه نش��يني، مهاجرت از روستاها به 
حاشيه  شهرها، كاهش كيفيت زندگي مردم و... از 

تبعات تصميم گيري هاي غيركارشناسي است. 

گراني نان صداي مجلس را درآورد 
دولتمردان از كسري بودجه خانوار ها خبر ندارند

تشريح ابعاد جديد 
قاچاق بزرگ كالا در گمرك

بازت�اب گس�ترده شناس�ايي و كش�ف ه�زار و 128 كانتين�ر 
كالاي قاچ�اق در روزه�اي اخي�ر باع�ث ش�د، رئي�س كل 
گم�رك و وزي�ر اقتص�اد ب�ا نامه نگاري ه�اي جداگان�ه ب�ه 
رئيس جمه�ور، ماج�را و اقدام�ات انجام ش�ده را تش�ريح كنند. 
به گزارش فارس، در پي انتشار ابعاد گسترده قاچاق هزار و 128 كانتينر 
كالا از گمرك شهيد رجايي، اخبار و شنيده ها حكايت از آن دارد، رئيس 
گمرك ايران در نامه اي خطاب به وزير اقتصاد نسبت به آنچه در رسانه ها  

مطرح شد، واكنش نشان دهد. 
براين اساس، بازتاب گسترده و ابهامات اين قاچاق عظيم كه در سال هاي 
94 و 95 با وجود سامانه جامع گمركي و اتصال دستگاه هاي همجوار در 
پنجره واحد تجارت فرامرزي كشف شد، رئيس كل گمرك را مجبور به ارائه 

توضيحاتي به وزير اقتصاد در رابطه با اين پرونده كرد. 
همچنين جزئيات اين رخداد مهم به گونه اي بود كه در پي اين نامه نگاري، 
متعاقباً وزير اقتصاد نيز در نامه اي به رئيس جمهور ابعاد جزئيات اين واقعه را 
تشريح كرده است. در بخشي از اين نامه عنوان شده است: آنچه در رسانه ها 
مطرح شده، قلب واقعيت بوده و از سال 94 گمرك پس از ارجاع پرونده 
به بررسي موضوع پرداخته است.  همچنين در اين نامه آمده كه قاچاق 
يادشده مربوط به سال 94 است و تنها چند كانتينر در همان سال بررسي و 
به عنوان تخلف گمركي مشمول ماده 113 قانون امور گمركي شده است،  
البته در اين نامه نگاري ها از معايب و روزنه ها و خلأ هاي موجود كه منجر 
به رسوخ كالاي قاچاق به داخل كشور شده، صحبتي نشده است. پيشتر 
رس��انه ها به ابعاد جزئيات اين قاچاق پرداختند  و گفته شد، اين پرونده 
مربوط به برادران »ح« بوده و حتي چند كارمند دولتي نيز در اين رابطه 
مورد پيگيرد قضايي و بازجويي قرار گرفته اند. ناظر گمركات هرمزگان بيان 
كرده بود، گمرك براي متهمان بالغ بر 117ميليارد تومان اعلام جرم كرده 
است.  نكته مغفول در قاچاق  اخير اين است كه چرا گمرك به عنوان متولي 
و بهره بردار سامانه جامع گمرك و سيستم هوشمند در طول اين سال ها، 
كاشف قاچاق نبوده و دستكاري هاي نظارتي و اطلاعاتي با رصد و رهگيري 
قاچاق مطرح هستند، گمرك صرفاً به بررسي پرونده مي پردازد. بنابراين 
علل اين موضوع براي متوليان بايد حائز اهميت باشد، علاوه بر اينكه چرا 
با وجود اشراف اطلاعاتي و استفاده از سامانه اجازه ورود اين حجم كانتينر 
قاچاق به داخل كشور داده شده و معلوم نيست، چه ميزان قاچاق همچنان 

به كشور وارد مي شود كه قابل شناسايي و كشف نيست. 
........................................................................................................................

گوشت گاو رشته شده به جاي زعفران!

عضو شوراي ملي زعفران درباره جولان زعفران هاي تقلبي در بازار 
هشدار داد  و گفت: دستگاه هاي نظارتي بايد بر اين مسئله نظارت كنند. 
به گزارش مهر، علي حسيني درباره مباحث مطرح شده در زمينه عرضه 
گوشت گاو رشته شده به جاي زعفران، اظهارداشت: بحث تقلب در اين 
زمينه همواره مطرح است اما روش هاي پيشرفته تري براي آن وجود دارد 
و روش مذكور با دشواري هاي زيادي همراه است.  وي با بيان اينكه البته 
احتمال اين كار هم وجود دارد، اضافه كرد: از ديگر روش هاي تقلب اين 
اس��ت كه اجزاي ارزان و بي كيفيت زعفران را با آن مخلوط مي كنند و به 
مشتريان مي فروشند يا اينكه محصول را با چربي، عسل و نمك سنگين 
مي كنند.  عضو ش��وراي ملي زعفران درباره اينكه براي مقابله با اين امر 
چه اقدامي بايد انج��ام داد، گفت: بايد به مردم اطلاع رس��اني كرد و اين 
وظيفه تشكل ها و نهادهاي ذي ربط است، همچنين دستگاه هاي نظارتي 
بايد كنترل و نظارت خود را افزايش دهند.  وي به اين پرس��ش كه مردم 
چگونه مي توانند زعفران اصل را از نوع تقلبي آن تشخيص دهند، پاسخ 
داد: شايد نتوان ظرف چند دقيقه به اين سؤال پاس��خ دقيقي داد اما در 
كل مردم به دنبال خريد محصولاتي كه صرفاً فقط ارزان قيمت هستند، 
نباشند. همچنين از افراد مطمئن خريد كنند و از هر كس و هرجا زعفران 

خريداري نكنند. 
........................................................................................................................

 مشکلات كشاورزان  رفع شود 
وزير را استیضاح نمی كنیم 

در حال�ی ك�ه فش�ارها ب�رای واردات بيش�تر كالا در كش�ور 
ب�الا گرفت�ه اس�ت،عضو كميس�يون آم�وزش و تحقيق�ات 
مجل�س گف�ت: تاكن�ون ۳۰ امض�ا ب�ه منظ�ور اس�تيضاح وزير 
جه�اد كش�اورزي جمع ش�ده و تا هفت�ه آينده طرح اس�تيضاح 
وزي�ر تقديم هيئت رئيس�ه مجلس ش�وراي اس�لامي مي ش�ود. 
سيدمحمدجواد ابطحي در گفت وگو با خانه ملت، درخصوص استيضاح 
وزير جهادكشاورزي، اظهار داشت: هم از زحمات وزير جهادكشاورزي 
و همكارانشان در سراسر كشور تشكر و عيوب آنها را نيز اعلام می كنيم، 

نماينده مردم بايد صداي مردم باشد. 
عضو كميسيون آموزش  و تحقيقات مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 
مهلت زيادي به وزير جهاد كش��اورزي به منظور برون رفت از مشكلات 
بخش كش��اورزي داده ش��د، گفت: تكليف وزارت جهاد كشاورزي در 
برنامه ششم توسعه روشن شده اما يك سال از برنامه مي گذرد، هرچند 
برنامه پنج ساله پنجم توسعه نيز شش سال طول كشيد و تنها 40درصد 
آن عملياتي شد، وزير نتوانسته در راستاي اهداف برنامه اقداماتي انجام 

دهد. 
نماينده مردم خميني شهر در مجلس شوراي اسلامي با اشاره به اينكه 
گلايه كش��اورزان، گندمكاران، ش��اليكاران و باغداران چايي كماكان 
پابرجاس��ت، ادامه داد: اجراي��ي نكردن برنامه مزيت نس��بي و آمايش 
سرزميني در زمينه كشاورزي، دپوي س��يب  در اروميه و ديگر شهرها 
و دفن هزار و 700 تن س��يب زميني در زيرخاك باعث ش��د به منظور 
روشنگري و طلب توضيح، وزير در صحن علني مجلس شوراي اسلامي 

حاضر شود. 
وي عنوان كرد: وظيفه قانوني هيئت رئيسه است كه طبق آيين نامه عمل 
كند. وضعيت س��ؤال از رئيس جمهور را مشاهده كنيد، از تحويل 200 
امضا چندماه مي گذرد اما متوقف شده، اين شرايط براي استيضاح ها نيز 

به همين گونه است. 
 اين نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه هيئت رئيسه 
با توجه به قس��مي كه يادكرده بايد آيين نامه را اجرا كند، تصريح كرد: 
دوست داريم وزير حضور پيدا كند و نمايندگان از ارائه توضيحات قانع 

شوند، همين كه مشكلات كشاورزان برطرف شود، كفايت مي كند.  
عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس با اشاره به اينكه اين انتظار 
از وزارت كشاورزي وجود دارد تا بحث كشاورزي در اقتصاد را به عنوان 
اولويت اقتصاد معرفي كنند،  اما متأسفانه در كجراهه حركت كرده ايم، 
ادامه داد: در حال حاضر دستور واردات برنج صادر شده، اين برنج از كجا 
و با چه كيفيتي وارد مي شود، آيا بحث واردات برنج تراريخته است كه 
با آن مشكل داريم و به شدت واردات محصولات تراريخته را در برنامه 

ششم منع شده است.  

رئي�س كنفدراس�يون ص�ادرات اي�ران 
گف�ت: بازارهاي اي�ران ام�روزه ب�ه راحتي 
توس�ط رقبا كنار زده مي ش�وند ك�ه يكي از 
مهم تري�ن دلايل آن موضوع تعرفه هاس�ت. 
به گزارش تس��نيم، محمد لاهوتي در جلس��ه 
هم انديشي تشكلات صادراتي حوزه صنايع غذايي 
كه با حضور مس��ئولان وزارت جهادكشاورزي 
و وزارت صنعت، معدن و تج��ارت در محل اتاق 
بازرگاني تشكيل شد، اظهار كرد: كشور همسايه 
ما افغانستان سال گذش��ته توانست به سازمان 
تج��ارت جهاني بپيون��دد و تعرفه ه��اي خود را 
متعادل با تعرفه هاي جهاني كند. بر همين اساس 
يكي از مش��كلاتي كه در صادرات رخ داده اين 
است كه تعرفه اين كشورها براي واردات كالاهاي 
ايراني و ترك ديگر متفاوت اس��ت، بنابراين بايد 
خلأ حضور ايران در سازمان تجارت جهاني را از 

طرق ديگر مانند برقراري تعرفه هاي ترجيحي پر 
كنيم.  وي افزود: ايران بزرگ ترين كشور خارج 
از س��ازمان تجارت جهاني )WTO( اس��ت و 
بايد توجه داش��ت دليل اين عدم عضويت ايران 
در س��ازمان ياد ش��ده سياسي اس��ت.  لاهوتي 
گفت: كش��وري مانند چي��ن زمان��ي كه عضو 
س��ازمان تجارت جهاني نبود، اين مش��كل را با 
انعقاد قرارداده��اي ترجيحي خنث��ي و ميزان 
حجم تجارت خود را تعدي��ل كرد. بنابراين قبل 
از اينكه در تمام كش��ورهاي دنيا ب��ازار به روي 
كالاهاي ايران بس��ته شود بايد مش��كلات را از 
طرقي مانند قراردادهاي ترجيحي برطرف كرد.  
رئيس كنفدراس��يون صادرات اي��ران ادامه داد: 
بازارهاي ايران امروزه به راحتي توسط رقبا كنار 
زده مي ش��وند كه يكي از مهم تري��ن دلايل آن 

همين موضوع تعرفه هاست. 

وي تصريح كرد: تجار كش��ور انتظار دارند امروز 
اگر كتاب مق��ررات صادرات و واردات منتش��ر 
مي شود، حداقل تا يك سال امكان تغيير تعرفه 
در آن نباشد تا بتوانند تصميم گيري لازم را داشته 
باش��ند. لاهوتي ادامه داد: در ح��وزه رفع موانع 
توليد صادرات محور وزير جهاد در شروع دولت 
دوازدهم كارگروهي را تش��كيل داد و اعضايي را 
براي حضور در آن انتخاب كرد تا موانع صادراتي 
را در بخش كشاورزي كشور بردارند تا صادرات 
اين حوزه افزاي��ش يابد. رئيس كنفدراس��يون 
صادرات اي��ران اظهار اميدواري ك��رد بتوانيم با 
برگزاري جلس��ات اين كارگروه در پايان س��ال 
جاري و س��ال 97 خروجي و عملكرد مثبتي را 
شاهد باشيم. وي درباره مش��كلات ورود موقت 
كالاهاي كشاورزي به كشور براي صادرات مجدد 
آن گفت: جلس��اتي با گمرك براي ورود موقت 

كالا به كشور برگزار شد اما كماكان مشكلات به 
چشم مي خورد، در حالي كه در گذشته صندوق 
ضمانت صادرات ايران اعلام آمادگي كرده بود به 
مشتريان خود تضمين لازم براي ورود موقت كالا 

ارائه بدهد اما گمرك آن را نپذيرفت. 
لاهوتي اضافه كرد: در سال گذشته شركت هاي 
بيمه خصوصي اين ضمانت را صادر مي كردند اما 
به دليل اختلاف گمرك با يكي از آن شركت هاي 
بيمه اي به طور كل تضمين شركت هاي بيمه از 

سوي گمرك پذيرفته نمي شود. 
وي گفت: وزارت جهاد كش��اورزي ب��راي ورود 
برخي از كالاها معتقد است بايد نظر بدهد. براين 
اساس بنده بر اين باورم كه نبايد در مورد واردات 
به منظور صادرات مجدد سختگيري انجام شود، 
زيرا اين كالاها صرفاً به منظور تأمين منابع اوليه 

توليد براي صادرات صورت مي گيرد. 
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وزير راه و شهرسازي با اش�اره به اينكه قيمت ساخت مسكن 
مهر باع�ث ش�د برخ�ي س�ازندگان از پاي�داري بن�ا بزنند، 
گفت: در س�ر پل ذه�اب 5۶۰واحد آس�يب  ديده ك�ه به نظر 
مي رس�د هر واح�د ۳۰ميليون تومان خس�ارت   ديده اس�ت. 
به گزارش تس��نيم، عباس آخوندي در خصوص زلزله كرمانشاه و 
پروژه هاي مسكن مهر اين استان با اش��اره به اينكه زاويه نخست، 
ابعاد خسارت در مقايسه با انواع زلزله هاي مشابه در گذشته است، 
 افزود: در زلزله منجيل كه 7/3 ريشتر بود، 220هزار واحد مسكوني 
آسيب ديد. در زلزله غرب كرمانش��اه، برآوردهاي اوليه حكايت از 
تخ�ريب 30ه��زار واح�د م�سكوني دارد.  وي با ابراز اينكه وقتي 

در ساخت مسكن مهر، تأكيد بر يك سقف قيمتي مشخص نباشد، 
طبيعتاً امكان رقابت ايجاد نمي ش��ود و برخي از سازندگان واقعي 
به دليل نداش��تن صرفه اقتصادي وارد كار نمي شوند، تصريح كرد: 
آنهايي كه با ي��ك قيمت غيررقابتي وارد مي ش��وند، از پايداري بنا 
مي زنند. چون وقتي قيمت در بازار متري 450هزار تومان اس��ت 
و 300هزار تومان تعيين مي شود، براي آنكه سود حاصل شود بايد 
از نما، خدمات فني ساختمان، آسانسور و... كم شود تا پروژه براي 
مشاركت كننده بازدهي داشته باشد. آخوندي با بيان اينكه مسكن 
كالاي همگن نيست و پروژه مس��كن مهر همين گونه است، اظهار 
كرد: چون مورد به مورد فرق دارد، مسكن مهر 250 طرح است كه 

250 سازنده دارد. نمي توان گفت همه اين طرح ها مثل هم هستند. 
واقعيت اين است درباره يك طرح بزرگ كه سازندگان متعددي دارد، 
قضاوت يكسان به انصاف نزديك نيست. در زلزله اخير، اگرچه شهر 
كرمانشاه از كانون زلزله فاصله داشت، پروژه هاي ساخته شده در اين 
شهر مقاومتي مناسب داشت و حتي ترك نيز در آنها مشاهده نشد، 
اما در سر پل ذهاب ابعاد تخريب بيشتر بوده است.  وي گفت: اقدامي 
كه در دولت آقاي روحاني انجام شد، ارتقاي قيمت ها براي سازندگان 
بود تا آنها از كيفيت كم نكنند. زماني مي توانيم شاهد اين باشيم كه 
كيفيت فداي كميت نمي شود كه نظام قيمت ها را مستقر كنيم. در 

فضاي غيررقابتي، فقط سوداگران امكان تنفس دارند. 
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